
ACTE  PLE ORDINARI  
DATA  21 DE JULIOL DE 2009 
HORA  9 DEL VESPRE  

  
 

ORDRE DEL DIA PRESIDENT: L’Il�lm. Alcalde 
Ignasi Giménez Renom 

- Antònia Pérez Ballonga. 
- Aleix Canalís Alsina. 
- José Eduardo González Navas. 
- Jordi Carcolé García. 
- Óscar Lomas Cortés. 
- Josefa Martínez Romero. 
- Glòria Massagué Casals. 
- Joan Creus Oliveras. 
- Mercè Giménez Renom. 
- Gemma Perich Vidal 
- Mercè Vallès Corominas.  
- Mercè Carbonés Hernández 
- Lluís Manuel López Alarcón  
- José Antonio López Espinola 
- Montserrat Gatell Pérez 
 - Jordi Roman Clusella   
 - Xavi Arderius Matas 
 -  Elisenda Alamany Gutiérrez  
-  Oriol Papell Torras 
- Jordi Permanyer 
- Juli Boadella Vergés. Secretari 
- Merce Custodio. Interventora acctal   

  
   1.- Aprovació, si s’escau, de l’esborrany de  
        l’acta de la sessió anterior. 
   2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i  
        dels acords de la Junta de Govern 
   3.- Festes Locals per a l’any 2010  
4.1.- Modificació projecte de les obres d’acabats  
        mercat i aparcament, modificació contracte 
4.2.- Modificació projecte urbanització plaça  
        Major i modificació contracte UTE 
   5.- Pla d’Acollida 
   6.- Creació del Consell d’Infants 
   7.- Acceptació subvenció per a l’Escola de  
        Música 
   8.- Proposta del grup Altraveu sobre el Consell        
         d’Infants 
   9.- Assumptes sobrevinguts 
  10.- Suggeriments i preguntes 

 
 
Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el Sr. 
President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del dia. 
 

1.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ 
ANTERIOR. 
       

  Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

2.- DECRETS DE L’ALCALDIA I ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN  
     LOCAL. 

 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 442, del dia 26 de juny, al 484 del dia 17 de juliol de 
juny de 2009. Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions dels dies 30 de juny, 7, 14 i 21 de juliol de 2009. 
La Corporació es donà per assabentada 

 
 3.- FESTES LOCALS 2010 
 

L’article 37.2 de l’Estatut dels treballadors indica que les catorze festes laborals, dues seran 
locals i per Decret de la Generalitat de Catalunya, s’estableix que les dues festes locals seran 
fixades per Ordre del Conseller de Treball, a proposta dels municipis respectius. L’acord de 



l’Ajuntament ha de ser adoptat pel Ple, tal i com estableix l’article 46 del Reial Decret 
2001/83, de 28 de juliol. 
ATÈS l’ordre del Departament de Treball per la qual s’estableix el calendari oficial de festes 
laborals per a l’any 2010. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció del següent 
ACORD: 
Assenyalar com a festes locals de Castellar del Vallès, per a l’any 2010: 
-   el divendres,  dia 19 de març, Sant Josep  
-   el dilluns,      dia 13 de setembre, festa major 
 
El regidor de Règim Intern, Sr. Oscar Lomas, PSC, presenta la proposta tot dient que com 
marca l’estatut dels treballadors, dins de les 14 festes laborals,  dues seran locals i que són les 
que avui es presenten al Ple. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
El Sr. Alcalde,  intervé dient que l’exposició dels punts 4.1  i 4.2 serà conjunta, però la 
votació es farà per separat.   

       
 4.1.- MODIFICACIÓ PROJECTE DE LES OBRES D’ACABATS MERCAT I  
                  APARCAMENT, MODIFICACIÓ CONTRACTE UTE 
 
Per acord de l’Ajuntament Ple, adoptat en sessió del dia 18 d juliol de 2006 es va convocar 
concurs per a la licitació de les obres d’acabats interiors, d’arquitectura del mercat i 
aparcament i les instal.lacions del mercat i aparcament, i accés edifici cultural, segons projecte 
tècnic, aprovat per l’Ajuntament Ple el 18 de maig de 2004. 
L’esmentat expedient es va tramitar d’acord als preceptes de la Llei de Contractes de l’Estat, 
articles 120 i següents, publicant-se la licitació en el taules d’Edictes, en el Butlletí Oficial de la 
Província núm. 176, de data 25 de juliol de 2006, i en el Diari Oficial de la Generalitat núm. 
4685, de data 27 de juliol de 2006. 
L’adjudicació definitiva de les obres va ser acordada per l’Ajuntament Ple, en sessió celebrada 
el dia 26 de setembre de 2006, a favor de l’entitat mercantil Tiferca, SA, Servial Obres i 
Serveis, SL, Airat, SA, Unió Temporal d’Empreses, Llei 18182 (UTE Mercat de Castellar), i per 
un preu de 4.287.406,02 €. 
Vista la proposta de la Direcció facultativa sobre els increments d’obra, 
Vist el que disposa l’article 217 apartat 3 de la llei de contractes del sector públic que disposa 
que els increments de despesa dels contractes d’obres superiors al 10% del preu inicial del 
contracte, sempre que es degui a unitats del contractes no previstes en el projecte, caldrà 
modificar el projecte i conseqüentment el contracte. 
Vist el procediment previst per a la modificació en aquest mateix article. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar la modificació del projecte executiu dels “acabats interiors d’arquitectura 
del mercat, aparcament, accés de l’edifici de la Plaça Major i les instal�lacions del mercat i 
aparcament”, redactat pels arquitectes Manuel Ruisanchez i Albert Ibañez, i  l’enginyer “Grupo 
JG Ingenieros Consultores de Proyoectos, SA”, amb un preu de 5.401.481,51 €, IVA inclòs. 
SEGON.- Atorgar  al contractista UTE audiència en el termini de cinc dies hàbils, a comptar de 
l’endemà de la notificació del present acord perquè al�legui allò que estimi convenient. 
TERCER.- Modificar inicialment el contracte atorgat a l’entitat mercantil Tiferca, SA, Servial 
Obres i Serveis, SL, Airat, SA, Unió Temporal d’Empreses, Llei 18182 (UTE Mercat de 
Castellar),amb un preu resultant de que estimant la baixa de la licitació del 3,06 % quedarà en 
5.236.196,18 €, IVA inclòs. 
QUART.- Facultar al Sr. Alcalde a resoldre les al�legacions que es presentin i a atorgar 
l’aprovació definitiva de la modificació del contracte. 
El regidor  de Projectes Estratègics, Sr. Pepe González,  PSC, presenta les propostes dient 
que son dues modificacions de projectes amb les respectives modificacions dels contractes 



amb les UTES corresponents. Els projectes passen, un  de 2’32 milions d’€ a 3’42 milions d’€, i 
l’altra de 4’28 milions d’€ a 5’23 milions d’€, respectivament, en total són 2’15 milions d’€ 
d’increment. Ara no valorarem si el desviament és molt alt o normal, la modificació del 
projecte ja és obra feta, les xifres han estat acceptades pels tècnics municipals. Aquestes 
modificacions es podrien agrupar en varis capítols; pel que fa als projectes d’urbanització de la 
plaça, en trobem d’unes que fan referència a millores qualitatives amb un total de 138.000 € i 
d’altres de criteris més de millora estètica 54.000 €, canvis per part de l’Ajuntament, 
imprevistos d’obra, etc.., i en total són 919.000 €. Pel que fa a l’altra projecte, que és 
d’acabats de l’aparcament, mercat i accés a l’edifici cultural de la plaça Major, destaquem: 
millores  qualitatives 260.000 €, millores estètiques 29.000 €, millores en instal.lacions 
350.000 €, augment de preus 243.000 €, etc.. 
Perquè es donen increments?, en un projecte d’aquesta envergadura, a vegades, no es 
calculen totes les possibilitats i surten acabats que estaven previstos i s’han de canviar en 
funció de canvi de criteris a nivell tècnic o a nivell polític, increment dels preus del material, 
com a exemple em remeto a la rampa del pàrking que es va canviar la seva sortida.  
Quan  vam arribar la govern la nostra preocupació, en aquest tema, era accelerar les obres i 
fer-ho amb el millor cost possible, tenint en compte els condicionaments i els compromisos 
anteriors, i alhora també que després de tants mesos els acabats tinguessin una mínima 
dignitat. Especialment en el mercat, després de fer una revisió, es van treure algun elements 
que van suposar un estalvi econòmic. Amb l’aprovació d’avui posem punt i final als projectes i 
confiem que amb l’acabament dels que estan actualment en construcció, Auditori i l’edifici de 
la plaça, mercat vell, converteixin aquest espai de Castellar en un referent per tots els 
ciutadans de la nostra Vila, i per aquesta raó proposem les modificacions dels projectes 
d’urbanització i les modificacions dels contractes inicials. 
S’obra un torn d’intervencions amb la Sr. Montse Gatell,  per CiU, dient que en el ple del 27 
de febrer de 2007, portàvem l'aprovació del tancament i liquidació de la primera fase de les 
obres de la plaça Major. Aquell tancament s'explicava bàsicament amb un augment del preu 
de l'obra del 18,8% (1,5milions d'euros), a causa majoritàriament del canvi d'ubicació de la 
rampa de sortida de l'aparcament soterrat. 
El PSC, aleshores, entenia i acceptava aquesta desviació però, en coherència amb la seva 
posició davant el projecte de la plaça Major des del 2006, es va abstenir en la votació. 
Ara és el PSC qui ens presenta el tancament i liquidació de la 2a fase d'aquestes obres, amb 
una desviació de 2 milions d'euros (%) comptant dos projectes: el d'acabats i instal�lacions del 
mercat i els equipaments i el d'urbanització de la plaça. 
Pel que fa a l'obra d'acabats, l'augment s'explica en imports importants corresponents a 
millores qualitatives, millores en les instal�lacions i augment dels preus. Amb tot això, l'obra 
s'augmenta en 948.000 euros. 
Pel que fa a les obres d'urbanització, hi trobem un augment important en partides de millores 
qualitatives, canvis d'instal�lacions per exigències de les companyies, canvis per part de 
l'ajuntament i ampliació de l'àmbit de l'obra. 
Quins canvis? El canvi de peces inclinades a la plaça per les boles, ens ha costat 83.000 euros, 
per exemple. I així fins a 1.100.000 euros. 
Les obres realitzades a l'inici de la legislatura al passeig Tolrà, tot i no ser al projecte de la 
plaça Major, s'hi han contat i formen part d'una partida d'increment de 286.000 euros. 
Suposem que per aquí deu estar també l'actuació sobre la illeta del carrer Sant Pere Ullastre. 
Obres, aquestes dues, que s'han imputat directament a l'obra de la plaça Major, adjudicant-les 
directament a la UTE (Tiferca, Servial) i sense pressupostar prèviament (al menys, així ho 
entén el nostre grup que va demanar les dades diverses vegades i la resposta va ser que eren 
obres que es comptarien dins de la plaça, engruixint, així, el compte final d'aquesta obra, com 
si no vingués d'aquí). 
El pla de sanejament aprovat recentment garanteix que aquest tancament es pot dur a terme 
tot i les dificultats que suposa no haver pogut vendre encara les parcel�les de Can Bages. 
Nosaltres no estem d'acord en alguns dels processos que han suposat un increment del 
pressupost del projecte de la plaça Major, ja que es podria haver fet un concurs públic per 
obtenir la millor oferta econòmica d’aquelles obres que no estaven contemplades dins el 



projecte de la plaça major, com és el cas de la urbanització del pg. Tolrà i St. Pere Ullastre. 
Així es va fer amb el mur de la Immaculada, que Tiferca no va presentar el millor preu, i per 
tant les obres les va fer una altre empresa ( va ser Servial, que encara no formava part de la 
UTE). Per això el nostre vot serà l'abstenció. 
Tot i així, entenem que es tanca definitivament el debat de necessitats i costos de la plaça. Ara 
vostès també fan un tancament d'una part de l'obra i els demanem que a partir d'ara 
abandonin la crítica retrospectiva i tots plegats tirem endavant amb una obra que, a falta dels 
equipaments, ja ha significat una profunda transformació del centre i dels usos públics i 
ciutadans. Fins i tot comencen vostès a recollir premis. Fets aquests pels quals ens felicitem. 
Intervé per l’Altraveu el Sr. Xavi Arderius i diu que a mi em preocupa bastant la normalitat 
amb la que el Sr. González ha presentat aquest desgavell econòmic. Un projecte que va sorgir 
de la participació ciutadana, que ha tingut els seus concursos, no es pot permetre que tingui 
un desviament de 2 milions d'euros. Això no ho podem permetre, no és un bon exemple 
d'obra pública, és molt greu i em preocupa que vostès ho trobin normal. És evident que en un 
projecte hi pot haver millores, però fins a 2 milions d'euros, és un indicatiu que hi havia massa 
dèficits en el projecte inicial. 
Fa un parell de plens vam aprovar un pla per sanejar la situació econòmica d'aquest 
ajuntament. En aquell mateix ple es va imposar una multa a Tiferca per incompliments en els 
terminis previstos de l'obra de la Plaça Major. En el ple de maig es va aprovar l'externalització 
de la nova escola bressol i fa temps que en aquest ajuntament s'estan imposant mesures 
d'estalvi econòmic per manca de recursos.  
Avui porten a ple l'aprovació de la modificació del projecte d'urbanització de la Plaça Major i 
del projecte de les obres d'acabats del mercat i l'aparcament, així com la modificació dels 
contractes amb les UTE. Això s'hauria d'haver fet abans i no ara que les obres ja s'han 
executat. En termes de despesa pública, el que es pretén aprovar en el ple d'avui són unes 
desviacions pressupostàries del 47,5%, i el 21,7% respectivament respecte al projectes 
inicials. En números rodons passen d’uns 6 milions d’euros a uns 8 milions. 
L'Altraveu no donarà suport a desviacions d'aquesta magnitud, doncs considerem que 
l'obligació de l'administració és vetllar per que les desviacions pressupostàries siguin mínimes i 
hi hagi la sana tendència d’arribar a que no n’hi hagin. El partit dels socialistes de Castellar, 
quan estava a l'oposició, ens va informar que en l’adjudicació d’aquestes obres no s’havien 
escollit els contractistes amb ofertes més econòmiques. Sabem que de vegades alguns 
contractistes fan ofertes molt econòmiques preveient les posteriors desviacions 
pressupostàries. Aquesta és una pràctica fosca que fa mala olor i que entre tots hauríem 
d’anar arraconant. En aquest cas, malgrat no ser l'oferta més econòmica a sobre hi ha un 
desviament global superior al 30%.  
Ens hauria agradat una justificació molt més detallada de les obres, i la veritat és que no la 
veiem per enlloc. L’equip de Govern ens hauria de facilitar la informació de forma més 
detallada quan estem parlant d’aquests ordres de magnitud.  
Si s’argumenta que una part de l’increment és degut a les prospeccions arqueològiques, com a 
mínim podem parlar de mala gestió. 
A finals dels 80, ja teníem un inventari arqueològic del municipi i les prospeccions que s'havien 
fet anys abans sobre el terreny ja havien donat indicis de restes a la zona de la Plaça i Can 
Torras. Efectivament, quan es va fer la primera intervenció per fer el pàrquing provisional 
(zona actualment de jocs infantils fins els pisos) es va confirmar allò que es sospitava. Era un 
jaciment relativament important. Per tant no es pot parlar de sorpresa. 
El 5 de gener de 1999, un il�lustre ciutadà de Castellar bon coneixedor de la història del 
municipi, va presentar una instància a l'Ajuntament advertint, entre moltes d’altres 
consideracions, que possiblement caldria una prospecció arqueològica a la zona alta de la 
Plaça, i va advertir explícitament que això hauria d’estar contemplat en el pressupost de 
l'obra.  
Per altra banda, en l’escassa documentació aportada veiem partides de les prospeccions 
arqueològiques que costen de creure i algunes les citarem a tall d’exemple. L’amidament de 
terres consta en 748 m3. Segons els nostres càlculs, el treball de 3 maquines durant 304h és 



exagerat pel volum de terres esmentat. També ho són les 165h d’un camió de 20 Tn. Podríem 
dir que això dona com a mínim per a remoure i transportar 3000 m3, que no quadre amb els 
748 esmentats. No tenim informació de quants viatges va fer el camió ni de l’abocador a on 
portava la runa, però d'entrada això no és creïble. 
Un altre exemple són els imprevistos sense especificar de la urbanització i acabats de la Plaça 
Major, el pàrking i el mercat. Representen un increment de 200 mil euros (més de 33 milions 
de pessetes). Degut a errors del projecte, el canvi de les peces inclinades que hi havia a la 
carretera han costat  82 mil euros (13 milions de pessetes) de més. Els cost de l'enrajolat de 
la Plaça i la barana augmenta en 76 mil euros, uns 12 milions de pessetes més del que s'havia 
previst. 
Aquest petits, o no tan petits, detalls que hem esmentat són exemples clars d'un incorrecte 
control de les despeses de les obres municipals que han dut als increments abans esmentats. 
Primer de tot voldríem que les justificacions fossin més clares, i és que tenim la sensació que 
ens aixequen la camisa, que les arques del nostre municipi, de les que tots en participem, han 
estat fins ara un pou d’on sols en treien suc uns quants.  
Tornem a repetir que des de l'Altraveu no podem admetre aquest desviament, i ens 
preguntem qui ha permès que el projecte acabés costant 2 milions d'euros més dels que 
s'havien previst inicialment. Cal explicar molt millor i de forma més transparent com s'ha 
arribat fins aquí.  
Per tots aquests motius demanem que es retirin aquests dos punts del ple fins que no es 
justifiquin millor aquestes despeses que s'han gastat, que representen un terç del valor total 
d'aquesta obra i aproximadament un 10% del total del pressupost municipal.  
Com ja hem dit doncs el nostre vot serà en contra. 
Continua per ERC el Sr. Jordi Permanyer, dient que és evident que nosaltres hi estem 
d’acord amb el projecte de la Plaça Major, per això el vam tirar endavant en l’anterior 
legislatura, perquè vam creure que aquesta obra era necessària per Castellar. N’estàvem 
convençuts que la remodelació de la plaça actuaria com un espai de trobada i relació dels 
castellarencs i castellarenques, alhora que donaria un impuls important al comerç urbà. 
D’aquesta manera també donàvem compliment a una de les propostes que van sorgir del 
debat ciutadà en el marc del Pla Estratègic que definia quin model de municipi es volia per 
Castellar.  La remodelació de la Plaça Major era una proposta molt important per consolidar el 
centre i millorar considerablement la qualitat de l’espai urbà.  
La veritat és que la Plaça Major tot i que encara no està acabada en la seva totalitat, ara 
mateix ja fa aquesta funció de vertebració i cohesió social que es preveia en el Pla Estratègic, 
s’ha convertit en un espai de relació en la vida ciutadana, i quan torni a funcionar l’Auditori i 
estigui en marxa tota l’illa cultural, la Plaça Major serà un espai encara més potent de  
dinamització de la vida castellarenca. 
En aquestes modificacions dels projectes d’urbanització i acabats de la plaça que avui es 
presenten al Ple, hi ha una mica de tot : 
Millores qualitatives i estètiques, canvis proposats per l’Ajuntament, canvis per exigències de 
les companyies, augment de preus, imprevistos i també una ampliació de l’àmbit de l’obra. 
Els increments del cost en una obra d’aquesta importància entren dintre de la lògica, però en 
aquests increments superior al 20% en un cas i al 45% en l’altre,  hi ha modificacions molt 
importants del projecte i fins i tot, s’amplia l’àmbit de l’obra incloent  a més a més les obres 
del Passeig Tolrà, la illeta de la Ctra. de Sentmenat (per cert quin invent més desastrós, els 
cotxes ara giren directament a l’esquerra cap el Passeig Tolrà amb el perill que això comporta) 
part del mur de la Immaculada, la tanca de la Masia de Can Torras, etc. 
Quan hi ha increments i modificacions tan importants com aquests i tan superiors a l’import 
licitat, s’hauria d’haver portat al Ple la modificació del projecte de la plaça Major (tal i com es 
va fer amb la modificació de la rampa de sortida de l’aparcament), o bé convocar un concurs 
públic per licitar  aquestes obres que no formaven part del projecte de la plaça (tal i com 
també es va fer amb el mur de la Immaculada). I això l’equip de govern no ho ha fet. 
L’elevat sobrecost de les obres de la Plaça Major és enganyós, perquè l’equip de govern del 
PSC ha decidit fer obres d’un considerable import que no estaven contemplades en el projecte 
inicial, sense treure concurs públic i sense modificar el projecte inicial. Aquesta és una decisió 



política que ha pres l’equip de govern, legitima evidentment, però que nosaltres no 
compartim. 
No és la nostra intenció paralitzar l’acabament de la Plaça Major, ni molt menys, avui exposem 
aquests fets aquí al Ple però no hem anat més enllà i no ho hem fet perquè creiem en aquest 
projecte i volem ajudar en el que calgui per acabar-lo. 
Però no podem votar a favor d’aquesta proposta que ens presenta avui l’equip de govern, 
perquè entenem que les coses no s’han fet bé. 
Per tant, el nostre vot serà l’abstenció. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Pepe González, PSC, per dir que en les comissions 
informatives intentem explicar de la forma més exhaustiva possible els projectes, i després la 
documentació està al seu abast a la Secretaria. També dir pel que fa a l’aprovació d’avui, que  
l’obra ja està feta, i és una forma de legalitzar una situació.  
Pel que fa a les pilones esfèriques dir que es cert que es va haver de treure uns peces que 
estaven en el projecte, però per evitar l’aparcament de cotxes en aquell indret algun 
impediment s’hi havia de posar, i  l’altra tema que era refer la zona del passeig Tolrà, si sumes 
les dues actuacions estem en un 24% de desviació del projecte, així doncs assumint aquest 24 
per cent de desviació, i l’altra 65% és per decisions que ja estaven incorporades. 
Per acabar dir que la nostra intenció és que  amb aquestes actuacions s’acaben les obres de la 
plaça Major. 
Intervé per CiU la Sra. Montse Gatell, tot dient que si s’ha acabat, que cadascú accepti les 
seves responsabilitats, sense donar culpes. 
Per l’Altraveu intervé el Sr. Xavi Arderius, dient que hem anat a consultar aquesta informació 
que esmenta el Sr. González a secretaria, amb aquesta informació nosaltres avui no podem 
acceptar la modificació que avui es presenta al ple, no hi ha un projecte, hi ha uns 
amidaments, hi ha uns plànols molt deficients. amb aquests documents no entenem com 
vostès han pogut acceptar el desviament de 2 milions d'euros. 
Aquest neguit l'hem transmès i qui vam considerar que havíem de transmetre a l'Ajuntament i 
si no els hi ha arribat a vostès nosaltres ho desconeixem. 
Per ERC intervé el Sr. Jordi Permanyer, tot fent uns aclariment al respecte de la seva 
intervenció i especifica que ha mencionat que hi havia uns canvis estètics, de millora, però que 
la decisió no ha estat de l’empresa sinó de l’actual equip de govern, així com també hi ha uns 
canvis que han estat per decisions polítiques  
Per acabar intervé el Sr. Alcalde per dir que el que es desprèn de les paraules del Sr. 
González i també el sentiment de l’equip de govern no és de no assumir la responsabilitat, 
precisament perquè som responsables portem a aprovació aquestes modificacions, i alhora 
poder efectuar els pagaments necessaris a les empreses que han realitzat les obres de la 
plaça. És cert que hi ha hagut un desviament important, potser era un projecte que en la seva   
definició potser hauria d’haver curat molt més, i fet d’això s’han produït aquests desviaments, 
tant en la primera fase com en la segona; i esperem que ara que abordem aquesta fase 
definitiva de poder guanyar uns terrenys d’equipaments absolutament necessaris i 
imprescindibles i estratègics ien el nostre municipi no es produeixin, s’ha produït un mal 
exemple del que ha de ser una obra municipal i esperem que no es torni a repetir mai més i 
poden subsanar i aprendre les errors que hi ha hagut en aquesta plaça Major.   
 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:     DEU       (10) dels regidors del PSC  
                    Vots en contra:  DOS      (  2) dels regidors de l’Altraveu     
                    Abstencions   :   NOU      (  9) dels regidors de CiU, ERC i regidor no adscrit 

4.2.- MODIFICACIÓ PROJECTE D’URBANITZACIÓ DE LA PLAÇA MAJOR,  
                   1a FASE I MODIFICACIÓ CONTRACTE UTE 
 
Per acord de l’Ajuntament Ple, adoptat en sessió del dia 18 d juliol de 2006 es va convocar 
concurs per a la licitació de les obres d’urbanització de la Plaça Major 1a Fase i modificació 
contracte UTE, segons projecte tècnic, aprovat per l’Ajuntament Ple el 18 de maig de 2004. 



L’esmentat expedient es va tramitar d’acord als preceptes de la Llei de Contractes de l’Estat, 
articles 120 i següents, publicant-se la licitació en el taules d’Edictes, en el Butlletí Oficial de la 
Província núm. 176, de data 25 de juliol de 2006, i en el Diari Oficial de la Generalitat núm. 
4685, de data 27 de juliol de 2006. 
L’adjudicació definitiva de les obres va ser acordada per l’Ajuntament Ple, en sessió celebrada 
el dia 26 de setembre de 2006, a favor de l’entitat mercantil Tiferca, SA, Servial Obres i 
Serveis, SL, Unió Temporal d’Empreses, Llei 18182, (UTE Plaça Major, 1a Fase),  i per un preu 
de 2.323.247,28 €. IVA inclòs. 
Vista la proposta de la Direcció facultativa sobre els increments d’obra, 
Vist el que disposa l’article 217 apartat 3 de la llei de contractes del sector públic que disposa 
que els increments de despesa dels contractes d’obres superiors al 10% del preu inicial del 
contracte, sempre que es degui a unitats del contractes no previstes en el projecte, caldrà 
modificar el projecte i conseqüentment el contracte. 
Vist el procediment previst per a la modificació en aquest mateix article. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar la modificació del projecte d’urbanització de la Plaça Major, 1a Fase, 
redactat pels arquitectes Manuel Ruisanchez i Albert Ibañez, i amb un preu de 3.574.860,73 €, 
IVA inclòs. 
SEGON.- Atorgar  al contractista UTE audiència en el termini de cinc dies hàbils, a comptar de 
l’endemà de la notificació del present acord perquè al�legui allò que estimi convenient. 
TERCER.- Modificar inicialment el contracte atorgat a l’entitat mercantil Tiferca, SA, Servial 
Obres i Serveis, SL, Unió Temporal d’Empreses, Llei 18182 (UTE Plaça Major, 1a fase),amb un 
preu resultant de que estimant la baixa de la licitació del 4,11 % quedarà en 3.427.934,00 €, 
IVA inclòs. 
QUART.- Facultar al Sr. Alcalde a resoldre les al�legacions que es presentin i a atorgar 
l’aprovació definitiva de la modificació del contracte. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:     DEU       (10) dels regidors del PSC  
                    Vots en contra:  DOS      (  2) dels regidors de l’Altraveu     
                    Abstencions   :   NOU      (  9) dels regidors de CiU, ERC i regidor no adscrit 
 
 5.- PLA D’ACOLLIDA 
 
El Pla de Recepció i Acollida municipal (PRAM) a Castellar del Vallès ha estat efectuat seguint 
l’encàrrec de l’Àrea d’Igualtat i Ciutadania de la Diputació de Barcelona i l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès i pretén constituir-se en un document març a on es circumscriuen i es 
desenvoluparan d’una manera transversal i participativa totes les actuacions encaminades a 
tirar endavant els projectes específics d’acollida. 
La motivació de l’elaboració del Pla de Recepció i Acollida ve donada per a la pròpia realitat del 
municipi, el qual segons el padró municipal de l’any 2007, dades que ha utilitzat els redactors 
del Pla, tenia 22.668 habitants, dels quals 1.240 són de nacionalitat estrangera (el que 
representa un 5’5% del total de la població). El 60% dels nouvinguts estrangers provenen de 
països de Centre i Sud Amèrica. 
Es proposa un Pla de Recepció, Acollida i Derivació en clau de procés, entenent que estarà 
format de diversos moments. Així, la Recepció i Acollida no és quelcom estàtic, sinó dinàmic; 
no un element únicament informatiu, sinó un acompanyament on intervenen l’impulsor 
(Ajuntament), el receptor (nouvingut) i el conjunt de la societat. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
Aprovar el Pla de Recepció i Acollida municipal (PRAM) 
Defensa la proposta la regidora de Solidaritat, Cooperació i Immigració, Sra. Glòria 
Massagué, PSC, i diu que el document que presentem avui, per que sigui aprovat en el Ple 
municipal, el PRAM, (pla de recepció i acollida municipal) neix de la necessitat de crear un 



marc que englobi i planifiqui les actuacions a realitzar en aquest camp i que sigui acurat amb 
la realitat de la nova ciutadania. 
Es planteja la recepció i acollida com procés actiu i no estàtic, ja que no tan sols inclou el 
moment d’arribada al municipi en el qual es facilita  la informació, sinó també 
l’acompanyament, l’assessorament, o  les campanyes de sensibilització. 
El PRAM serà l’eina clau per estructurar mecanismes de treball transversal , amb una 
perspectiva de treball conjunt , amb altres administracions , institucions, associacions , 
entitats conveniades  (CITE (assessorament legal especialitzat)  i CNL actualment) amb els 
propis nouvinguts i el conjunt de la ciutadania. 
És per això que s’ha volgut donar especial rellevància a l’ òrgan de participació amb el que 
comptem des d’aquesta regidoria, LA TAULA D’IMMIGRACIÓ, que serà l’encarregada de 
realitzar el seguiment i la coordinació de totes les accions i  on hi són representats tots els 
agents socials que he anomenat , tècnics de diferents àrees de l’ajuntament i  també un 
representant de cada un dels grups municipals. 
Tot i que Castellar del Vallès presenta un índex de persones nouvingudes (5.92) molt per sota 
en relació a altres poblacions catalanes , i que aquesta arribada ha estat de forma esglaonada, 
hem cregut convenient l’elaboració d’aquest Pla per facilitar la integració, la bona convivència, 
la tolerància, i la comprensió per part del conjunt de la ciutadania, del fet migratori . 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

 
Intervé el Sr. Alcalde per dir que el punt 8è de l’ordre del dia, una proposta del grup de 
l’Altraveu sobre el Consells dels Infants  ha estat retirada en junta de portaveus perquè 
apuntava en el mateix sentit de la proposta presentada per l’equip de govern.    

 
6.- CREACIÓ DEL CONSELL D’INFANTS 
 

El 20 de novembre de 1959 l’Assemblea General de Nacions Unides proclama la Declaració 
dels Drets dels Infants a fi que tinguin una infantesa feliç i gaudeixin, en benefici  propi i de la 
societat, dels drets i de les llibertats que s’hi enuncien. 
Trenta anys més tard, el 20 de novembre de 1989, arriben els drets civils dels infants amb la 
signatura a Ginebra de la Convenció sobre els Drets dels Infants de les Nacions Unides 
El 21 de desembre de 1990 l’estat espanyol ratificà la Convenció i el 7 de març de 1991 ho va 
fer el Parlament de Catalunya amb l’adopció de la Resolució 194/III. 
Per altra banda el 2007 es crea la nova Regidoria de Participació Ciutadana, que vincula totes 
les iniciatives de participació ciutadana del municipi. I es amb la prospectiva d’aquestes línies 
de treball i emmarcat dins el projecte  d’infància de la Guia Didàctica, que es proposa la 
creació d’un Consell d’Infants, una iniciativa que pretén establir mecanismes participatius a 
disposició de la comunitat infantil, i fomentar la cultura democràtica, de corresponsabilitat i 
presa de decisions en el propi municipi. 
D’acord amb allò que disposen l’article 61 i següents del Decret 2/2003, de 28 d’abril, pel qual 
s’aprovà el Text Refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, i d’acord amb el 
Reglament marc aprovat per l’Ajuntament Ple del dia 22 de juliol de 2008. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.-  Crear el Consell Municipal d’Infants, com a òrgan sectorial de participació, consulta 
i assessorament que es dota l’Ajuntament en aquest àmbit. 
SEGON.- Aprovar inicialment el Reglament de funcionament del Consell i de conformitat amb 
el que disposa l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de Règim 
Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat per Decret Legislatiu 
2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local, s’exposa l’expedient al públic 
durant un període mínim de trenta dies hàbils, a comptar de l’endemà de la publicació del 
corresponent anunci en el Butlletí Oficial de la Província, als efectes de que qualsevol 
interessats pugui presentar reclamacions o suggeriments. En el cas que no es presentes cap 
al�legació o reclamació l’acord inicial adoptat per l’Ajuntament en ple esdevindria definitiu a 
tots els efectes. 



Presenta la proposta la regidora d’Educació Sra. Antònia Pérez, PSC, faré una mica d’història 
per situar-vos i entendre el perquè de la proposta de creació del Consell d’infants . 
El  dia 4 de juny del 2008 es presenten els resultats de la tria dels jocs de la plaça Major, que 
es va fer amb la participació dels infants de totes les escoles de Castellar. 
L’experiència va ser positiva i vàrem constatar una vegada més que els infants volen dir la 
seva opinió i els hi agrada ser escoltats.  
Els vàrem escoltar i van participar. 
Hem comprovat, també, que a les escoles es fan processos participatius i de democràcia 
representativa. 
Aquests dos fets ens van animar a tirar endavant el projecte de Consell d’Infants, cosa que 
vam presentar al CEM, on hi ha, tota la comunitat educativa i els diferents grups municipals 
representats. 
� Es crea una comissió, des del CEM que treballa  el projecte  
� Es fan consultes a diferents poblacions on ja han posat en marxa el Consell d’infants. 
� Es fa un primer esbós de treball que es passa a tots els membres del CEM. 
� Un cop acceptat es presenta a la Comissió de Reglaments.   
Aquesta comissió després de debatre els diferents punts, arriba a un consens per presentar la 
proposta de consell d’infants  i del seu reglament de funcionament, 
la qual cosa portem a l’aprovació d’aquest ple, no sense agrair, abans, la bona disposició i 
voluntat dels diferents grups municipals  per arribar a aquest consens. 
S’obra un torn d’intervencions amb la Sra. Mercè Vallès,  per CiU que diu des del grup 
municipal de CiU donarem suport a la creació d'aquest consell i per tant el nostre vot serà 
favorable.  Si bé, volem posar de manifest algunes observacions.  
En primer lloc, que la creació d'aquest consell no significa que fins ara no s’hagi tingut en 
compte l'opinió dels infants, sinó tot el contrari.  
En segon lloc, i com ja vam manifestar en les diverses reunions que vam assistir per debatre 
el reglament d'aquest Consell que avui es porta a la seva aprovació, creiem que el lloc més 
adequat perquè els infants puguin expressar les seves idees i projectes és en el sí del mateix 
consell escolar municipal i no en el ple municipal, perquè aquest Consell depèn del mateix 
Consell escolar i en aquest està representada tota la comunitat educativa de Castellar 
(escoles, AMPES) i els grups polítics que conformen aquest consistori 
En tercer lloc, i per últim, manifestar que esperem que en aquest Consell hi puguin participar 
els infants de totes les escoles del municipi, en el seu moment, la regidora Antònia Pérez va 
informar-nos que les escoles concertades encara no havien dit que hi participarien, des del 
grup municipal de CiU esperem que s'hi acabin sumant, així com també si l'experiència 
funciona a banda dels nens de 5è i 6è de primària es pugui fer extensible a la resta de cursos, 
perquè amb la participació de totes les escoles i alumnes el Consell de ben segur que hi sortirà 
guanyant. 
Intervé per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany,  que diu des de l’Altraveu creiem que la 
Creació del Consell Municipal d’Infants és un pas endavant  que pel reconeixement dels drets 
que ja va proclamar l’Assemblea General de Nacions Unides  el 1959 i 30 anys més tard la 
convenció sobre els drets dels infants de les Nacions Unides a Ginebra, d’aquí se’n deriva un 
llei d’obligat compliment per tots aquells països que la van ratificar, com és el cas del nostre 
l’any 1991. En aquest sentit des de l’Altraveu van presentar esmenes que pretenien fer la 
proposta més ambiciosa, com incloure en el procés de participació, tota la franja d’edat que va 
dels 18 anys cap a vall, tal i com dicta la convenció sobre els drets dels nens. Tot i al 
complexitat que això podria aportar per la poca experiència en aquest terrenys creiem que 
calia prendre aquest compromís. Des de l’assemblea també plantejàvem la participació de 
totes les escoles del municipi, públiques i concertades, participació que depèn del claustre de 
cada escola, cosa que resulta contradictòria perquè  per un cantó reconeixem un dret als 
infants i per l’altra el sotmetem als adults. Els projectes pedagògics poden ser sacsejats en 
més o menys facilitat però els legislatius i els polítics són apartats ineludibles a l’agenda de 
qualsevol govern. L’infant té el dret així que tingui un judici propi a expressar la seva opinió en 
tot allò que l’afecte i a veure com aquesta opinió es atesa i és en aquest sentit on nosaltres 
des del Ple hem de garantir-ho,  així com també des de tots els espais educatius. Els infants 



però han de ser també un subjecte actiu més en aquest procés. A tots, doncs, ens correspon 
la lluita per la defensa d’aquests drets expressats i després de 20 anys ja és hora que es 
reconeguin als infants de Castellar la plenitud dels seus drets civils i socials a partir d’aquest 
Consell Municipal d’Infants.             
També per ERC el Sr. Oriol Papell, diu que donen suport a aquest Consell Municipal seguint 
el model pel qual apostem de participació a través dels consells. S’ha de valorar positivament 
que es va arribar a un consens en el reglament d’aquest consell i se’ns van acceptar 
propostes, que hi hagués una sessió especifica per presentar les propostes  del consell a tots 
els regidors i regidores i després es portes a aprovació del ple per tal de complir amb un dels 
objectius del mateix reglament que diu que s’ ha de facilitar la comunicació al coneixement 
dels infants amb els càrrec electes i amb els tècnics municipals, i una altra proposta era que 
els mateixos infants formessin part de la comissió tècnica de valoració. Des d’Esquerra 
esperem que aquest consell  funcioni i es potencií com cal ja que es el desig de tots. 
Per acabar intervé la Sra. Antònia Pérez, PSC, per dir que totes les escoles van manifestar la 
seva voluntat de participar. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

7.- ACCEPTACIÓ SUBVENCIÓ PER A L’ESCOLA DE MÚSICA 
 
ATÈS que el Departament d’Educació de la Generalitat per resolució EDU/1348/2009, 
publicada al Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya núm. 5381 en data 18 de maig, ha 
resolt atorgar una subvenció econòmica d’import 110.400 €, a aquest Ajuntament per l’atenció 
de l’Escola de Música pel curs 2008-2009. 
ATÈS que cal donar compliment a les condicions establertes en la referida resolució, entre les 
que hi ha l’acceptació de la subvenció atorgada. 
L’Ajuntament Ple  
ACORDA: 
Acceptar la subvenció atorgada a aquest Ajuntament pel Departament  d’Educació de la de 
la Generalitat, d’import 110.400 €, segons resolució EDU/1348/2009, de 7 de maig de 2009, 
en concepte de manteniment d’escoles de música de titularitat municipal, Torre Balada. 
Defensa la proposta la regidora d’Educació Sra. Antònia Pérez,  PSC,  i diu que l’Ajuntament 
rebrà del departament d’Educació de la Generalitat una subvenció de 110.400 € que es 
destinarà al manteniment de l’Escola de música Torre Balada. 
En torn de preguntes per CiU la Sra. Mercè Vallès intervé dient que hi votaran a favor, i 
també recordar que en un ple anterior vam demanar una valoració, un any després del canvi 
de gestió, i alhora també vam demanar que ens facilitessin quantes famílies s’havien pogut 
beneficiar dels ajuts en les quotes de pagament, i estem a l’espera de resposta. 
El Sr. Alcalde intervé per dir que el que ha canviat és la direcció no la gestió. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

9.-  ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
 
9.1.- No n’hi ha  
 

10.- SUGGERIMENTS I PREGUNTES 
 
Per part del Grup de l’Altraveu es presenta una pregunta. El Sr. Xavi Arderius en dona 
lectura: 
“El carrer Sant Josep - La Mina gairebé només té la circulació dels propis veïns del sector. 
Limitar aquest carrer a una sola direcció no resol cap perill ni dificultat que hi pogués haver, 
entenem que únicament limita més l'accessibilitat del propi sector. 
En el nucli antic la "peatonalització" ha comportat la desaparició de moltes places 
d’aparcament i això ha derivat en grans desplaçaments a l’hora d’aparcar el cotxe.  
Si tenim en compte les necessitat dels automòbils, suposa una dificultat afegida per la 
distància a peu que ha de fer i per les voltes que s’ha de donar si has de fer la càrrega i 



descàrrega prop de casa. A més la majoria de cases velles i  carrers estrets no possibiliten el 
fet de tenir garatge o plaça d’aparcament. 
Des de sempre s’ha resolt la dificultat al trobar-se dos vehicles de cara en aquests carrers tan 
estrets, amb paciència i bona voluntat, cosa que honora la bona relació, respecte i convivència 
entre veïns. 
El carrer de Sant Llorenç, que té molta més circulació manté la doble direcció dels vehicles i 
aparcament en una vorera simultàniament.  
En d'altres casos aquest tipus d'actuacions s'han consultat als veïns, com per exemple al 
carrer Sant Iscle que van acordar mantenir el doble sentit, tot i ser el carrer més estret del 
poble. 
La doble direcció del carrer Sant Josep solucionava els problemes de circulació quant es 
restringia el trànsit a d’altres carrers. El passeig Tolrà és una via que es talla tot sovint per 
actuacions al Palau, actes, Reis, etc. aquesta direcció única suposa en molts casos fer anar els 
cotxes cap a l'Era d'en Petasques. 
Des de l'Altraveu preguntem:  
PRIMER.-  Quins motius han fet prendre la decisió de deixar el carrer Sant Josep - La Mina en 
una única direcció?  
SEGON.- Hi ha prevista alguna actuació per millorar l'accessibilitat de les escales que hi ha en 
aquesta zona i que suposen una dificultat d'accés per a molts vianants? 
El Sr. Alcalde  contesta que és una decisió presa a petició de diferents veïns, i després de 
valorar-ho conjuntament amb la Policia Local es tractava d’un tram que guardava certa 
perillositat i a més a més l’estudi del RAC sobre mobilitat en el casc antic avalava aquesta 
decisió, i afegir que quan es va decidir prendre aquesta decisió es va informar a tots els veïns 
del tram afectat. 
Per ERC el Sr. Jordi Permanyer fa unes preguntes: 
- el tema de l’acumulació de deixalles tèxtils entre els carrers Osona, Berguedà i Solsonès, 

és un abocament incontrolats o està controlat. 
Contesta el Sr. Alcalde  que és un abocament controlat i permès després de l’incendi que es 
va produir en una indústria tèxtil, i per una qüestió de peritatge i a petició també dels bombers 
es va decidir de manera momentània deixar-hi les bales. 
Continua per ERC el Sr. Jordi Permanyer  per dir que hem trobat en falta, en aquest ple, la 
documentació que fa referència a l’estat d’execució del pressupost, tal i com s’especifica en les 
bases. 
Per acabar un suggeriment sobre el manteniment d’espais verds, estan molt deixats, bruts, no 
es regant, i demanem  que es faci adequadament aquest manteniment 
També per ERC el Sr. Oriol Papell  demana que quan es torni a fer una recepció a entitats 
que han aconseguit èxits al llarg de la temporada es faci extensiu a les resta de membres del 
consistori. 
 
Per acabar el Sr. Alcalde desitja una bones vacances a tothom.  
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent les deu de la nit, s’aixeca la sessió de 
la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el  Secretari, amb el 
vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
 
 


